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Overview
Manie Musicale is an annual competition created by teachers to promote French cultural identities and appreciation. Students learn about musical artists and listening to their songs before voting for their favourites. Song choices, brackets, videos and other related resources are provided by a team of teachers. A collaborative space and mentorship for teachers is also available for registered participants.
Aperçu
Manie musicale est une compétition annuelle créée par des enseignants pour promouvoir les l’appréciation et les identités culturelles francophones. Les étudiants apprennent des artistes musicaux et écoutent leurs chansons avant de voter pour leurs préférés. Les choix de chansons, les tranches, les vidéos et d’autres ressources pertinentes sont fournis par une équipe d’enseignants. Un espace collaboratif et le mentorat pour les enseignants est également disponible pour les participants inscrits.

Career connections include: 
Music industry: Sound engineer, composer, sound design and mixing, singing, production, etc.
Arts: photography, videography, music video production, graphic design, etc.
Fashion industry: design, production, branding, technical, etc.
Marketing: digital, social media, content, branding, analyst, public relations, planner, communications, influencer, etc.
Travel and Tourism: agents, operators, planners, hospitality, events, etc.

NB Curricular Connections 


French Immersion Language Arts (grade 1 and grade 6 entry) and Post-intensive French:
· Oral Communication: Oral Communication (Speaking and Listening)
Skill Descriptor: Understand a variety of  spoken texts on different subjects using listening strategies.
· Compréhension orale : communication orale.
Descripteurs de compétences: produire simples textes oraux sur une variété de sujets familiers, en intégrant les traits de l’oral.
· Oral Communication: Multilingual Identities and Cultural Appreciation
Skill Descriptor: Describe how languages and cultures shape learners’ evolving identities and worldviews
· Compréhension orale: identités multilingues et appréciation culturelle
Descripteurs de compétences : décrire comment les langues et les cultures façonnent l’identité en évolution et les visions du monde des apprenants
· Reading: Comprehension (Read, Comprehend, Respond, Interpret)
Skill Descriptor: Use comprehension strategies to understand a message
· Lecture: Compréhension
Descripteurs de compétences : utiliser les stratégies de compréhension pour comprendre un message
· Visit this link to view the curriculum for connections you can make!



What You’ll Need 
· School representative (one teacher per school to register and pass along information)
· Computer, projector, smartboard
· Access to google drive (may need to be outside of school)
· Printed materials (optional)
· Prizes (optional)

Instructions 
1. Review Manie Musicale website and watch “How it all works” video: MANIE MUSICALE - How it all works
2. Register (one teacher per school): MANIE MUSICALE - How to sign up
3. Listen to songs and watch the videos: the playlist is released by early February and is available on all the major platforms. A mash-up video, artist biography slides and bracket are all released with the playlist.
4. Plan classroom routine and activities: choose activities you want to do with students. Start slowly to build familiarity. There are an overwhelming number of options. Suggestions are provided in the attachments.
5. Vote: all students are invited to vote during the competition. The dates for voting are adjusted each year. Check dates: MANIE MUSICALE - VOTING PAGE
6. Show results: this is when you’ll start to see the most buy-in from students. The results videos are released the day after voting closes and created with high suspense.
7. Plan a celebration: whether for one class or the whole school, a celebration builds community!




Manie Musicale guide pédagogique
Leçon 1 : introduire la Manie Musicale
· C’est quoi, la Manie Musicale ?
· Qui participe à la Manie Musicale ? 
· La nétiquette
Leçon 2 : les chansons
· Mashup
· Chat Mat : « comment parler de la musique »
Leçon 3 à 10 : les chansons
· Introduire les artistes et écouter les chansons
· Parler de préférence et pratique le vocabulaire
· Activités lié aux chansons
Leçon 11 (après écouter à toutes les chansons et avant voter) : compléter le tableau
Leçon 12 à 16 : le concours commence !

Suggérer : planifier une célébration pour annoncer le vainqueur !


Leçon 1 : Introduction à la Manie Musicale
· C’est quoi, la Manie Musicale? Review the Quick Start Guide Manie Musicale Collaborative QuickStart Guide - Google Slides to familiarize yourself and to introduce students to Manie. If students are already familiar with Manie, do a quick review of how you plan to participate (ie. Which days of the week, planned activities, projects and assessments) See planning guide for suggested “plan hebdomedaire”.)
· Qui participe à la Manie Musicale ? MANIE MUSICALE - Who's Participating this year?
· La nétiquette : over the course of Manie Musicale, students may wish to connect directly with the artists (or you may ask them to or you may connect with another class for correspondence), which provides an opportunity for students to learn how to communicate respectfully online.
Suggested activities:
- les commentaires respectueux (Michelle Fournier)
- mur mots positifs (Alexandra Descarie)
- digital citizenship (Elise Gravel)
Leçon 2 : introduire les chansons 
· A video mashup of the songs for the year will be released with the playlist and slideshow.
· Hand out and explain chat mat. (see appendix for mini-lesson)
· Practice using chat mat by playing a song or a pair of songs to compare (the playlists for each year are available on Roxxem, youtube, apple music, and spotify). Encourage student requests.
Leçons 3-10: les chansons
· Les artistes : an introductory slideshow is created by the Manie Musicale Team and comes out with the playlist and bracket. The slideshow will include basic biographical information and their song in the competition. Additional information about the artists is often available on Terri-Ann Gawthroupe’s website: Home
· Hand out rating sheet: students complete it when listening to the songs so that when they fill out their bracket, they can refer to it. (see appendix for some samples of rating sheets)
· Introduce artists and listen to songs. Pacing is completely open (play as many songs per class as you wish)
· How you do this and the order you choose up to you. The goal is that students can fill in the bracket before voting begins.
· play the songs by bracket
· play each song individually
· play the song and not the video
· play the songs with the video – with or without subtitles
· play the songs in random order
· etc.
· Use chat mat to discuss them with a partner
· Rate the songs and indicate which one they think will win on their rating sheet
· Activités liés aux chansons (See planning guide for suggested “plan hebdomedaire”)
Leçon 11 (après écouter à toutes les chansons et avant voter) : compléter le tableau
· students predict the winners of each bracket 
· some teachers let students complete each round separately
· some teachers have students complete the whole bracket at once
· points are awarded for brackets that correctly predict the outcome (this can potentially change students’ strategy). Point values are on the bracket.
· collect the brackets before voting begins to prevent cheating (ie. Students change their choice after finding out which song won)
Leçon 12-16 (voting begins): check the dates on Manie website MANIE MUSICALE - Dates
· Familiarize yourself with the voting procedure. It has changed from individual students voting to teachers reporting their votes. The contact teacher will receive instructions from the organizers.
· After each voting period ends a reveal video will be posted. This is where the magic happens! Once students see these results, they become more invested. Show the reveal video for the previous vote.
· Listen to the songs in the current bracket (in full or in part) to refresh students’ memory or refer them to their ratings sheet or give them their brackets.
· Vote (follow the procedure communicated from the official Manie organizers sent to your school contact)
· Do activities based on the songs in the bracket (see appendix for “week-at-a-glance” suggestions and choice board)
· after each round (1-8, 9-12, 13-14, 15) hand back brackets for students to calculate their points or calculate them yourself (refer to bracket for points allocation)

Extension of learning:
· provide a choice of projects to students (see choice board)
· submit student work to Manie Musicale for inclusion in reveal videos
· cross-curricular activities (see appendix)
· participate in additional Manie contests: Roxxem, LyricsTraining, art contest, etc.
· if funding is available, host a concert by a local French artist or contact one of the Manie artists
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Plan quotidien : “doux” 5 à 10 minutes après l’introduction à Manie et netiquette (écoute toutes les chansons)
	
	FEVRIER
	MARS

	ÉCHAUFFEMENT (ORAL)
	Écouter une partie de chaque chanson, discute les préférences en utilisant le chat mat.
	Quand le concours commence, écouter le refrain de chaque chanson pour rappeler des préférences et/ou l’annonce des résultats (poster le matin après que la vote ferme)

	LECTURE
	Révise les mots de la semaine tirer des refrains des chansons. Lire en contexte. 
	Jouer un jeu de Roxxem, faire lyrics-training, ou une autre activité liée aux chansons – cherche le site collaboratif de Manie pour les enseignantes.

	ECRITURE
	Écrire le nom de la chanson choisi et une raison pour la choisi dans un journal ou en utilisant une feuille d’évaluation.
	

	POST-LECTURE
	Après avoir choisi un gagnant de chaque tranche, remplir le tableau avec les prédictions avant le début du concours.
	Voter (suis le calendrier : MANIE MUSICALE - Dates)

	MATERIAUX
	Artist introduction slideshow (provided with playlist)
Song lyrics (provided or search online)
Playlist (roxxem, youtube, music streaming service)
Appendix 1: Chat mat
Appendix 2: Response-Rating-Reflection worksheet
	Un compte Home | Roxxem (libre ou pro)
Un compte https://lyricstraining.com/fr/ 
Un activité enregistrer de site collaboratif





Plan quotidien : “moyen” 20 à 30 minutes après l’introduction à Manie et netiquette (écoute toutes les chansons)
	
	FÉVRIER
	MARS

	ÉCHAUFFEMENT (ORAL)
	Poser une question lie aux chansons ou artistes
	Quand le concours commence, écouter le refrain de chaque chanson pour rappeler des préférences et/ou l’annonce des résultats (poster le matin après que la vote ferme)

	PRE-LECTURE
(MULTILINGUAL IDENTITIES AND CULTURAL APPRECIATION)
	Lire la biographie des artistes. Discuter les détails intéressants, poser les questions, etc. selon les intérêts des élèves.
	Écouter une partie de chaque chanson. En partenaire, discute les préférences en utilisant le chat mat.

Jouer un jeu de Roxxem, faire lyrics-training, ou une autre activité liée aux chansons – cherche le site collaboratif de Manie pour les enseignantes.

	LECTURE
	Écouter les chansons (les clip sous-titrer ou non, ou juste la chanson sans vidéo)
	

	ORAL
	Réagir aux chansons : (en partenaire) échange les opinions en utilisant le chat mat selon leurs compétences
	

	ÉCRITURE
	Sortir les mots de vocabulaire tirer des chansons.
Écrire le nom de la chanson choisi et une raison pour la choisi dans un journal ou en utilisant une feuille d’évaluation.
	

	POST-LECTURE
	Après choisir une gagnante de chaque tranche, remplir le tableau avec les prédictions avant le début du concours.
	Voter (suis le calendrier : MANIE MUSICALE - Dates)

	MATERIAUX
	Artist introduction slideshow (provided with playlist)
Song lyrics (provided or search online)
Playlist (roxxem, youtube, music streaming service)
Appendix 1: Chat mat
Appendix 2: Response-Rating-Reflection worksheet
	Un compte Home | Roxxem (libre ou pro)
Un compte https://lyricstraining.com/fr/ 
Une activité enregistrer du site collaboratif





Plan Hebdomedaire: “épicée” toutes les classes en FÉVRIER après l’introduction à Manie et netiquette (écoute toutes les chansons)
	
	Jour 1
	Jour 2
	Jour 3
	Jour 4
	Jour 5

	PRE-LECTURE /ÉCHAUFFEMENT (ORAL COMMUNICATION /MULTILINGUAL IDENTITIES AND CULTURAL APPRECIATION)
	Chansons 1/5/9/13 : Lire la biographie des artistes. Discute les genres et la géographie. Poser les questions.
	Chansons 2/6/10/14 : Lire la biographie des artistes. Discute les genres et la géographie. Poser les questions.
	Chansons 3/7/11/15 : Lire la biographie des artistes. Discute les genres et la géographie. Poser les questions.
	Chansons 4/8/12/16 : Lire la biographie des artistes. Discute les genres et la géographie. Poser les questions.
	Discussion de quelle chanson va gagner et pourquoi.

	PRE-LECTURE
	Sortir les mots de vocabulaire tirer des chansons.

	Réviser les mots de vocabulaire des chansons écouté chaque semaine. Est-ce qu’il y a un thème ?

	LECTURE
	Écouter les chansons avec intention de trouver les mots cibler et d’évaluer les préférences.

	Jouer un jeu de Roxxem, faire lyrics-training, ou une autre activité liée aux chansons – cherche le site collaboratif de Manie pour les enseignantes.

	ÉCRITURE
	Écrire le nom de la chanson choisi et une raison pour la choisi dans un journal ou en utilisant une feuille d’évaluation.
	

	POST-LECTURE
	Donner une note à chaque chanson selon la préférence. 1 à 5 étoiles ou une autre échelle.

	Écrire les phrases ou paragraphes en utilisant les mots de vocabulaire.

*avant le début du concours, écouter le mashup encore et remplir le tableau avec les prédictions

	MATERIAUX
	Artist introduction slideshow (provided with playlist)
Song lyrics (provided or search online)
Playlist (roxxem, youtube, music streaming service)
Appendix 1: Chat mat
Appendix 2: Response-Rating-Reflection worksheet
	Un compte Home | Roxxem (libre ou pro)
Un compte https://lyricstraining.com/fr/
Une activité enregistrer du site collaboratif





Plan Quotidien : “épicée” toutes les classes en MARS après remplir le tableau. Suivre le calendrier : MANIE MUSICALE - Dates. Chaque vote est ouvert pendant 2 jours.
	
	JOUR 1
	JOUR 2

	PRE-LECTURE /ÉCHAUFFEMENT (ORAL COMMUNICATION /MULTILINGUAL IDENTITIES AND CULTURAL APPRECIATION)
	Revisiter les biographies des artistes. Discute les détails semblables des artistes. Trouver les pays d’origines sur une carte. Poser les questions lie aux artistes ou chansons en utilisant le chat mat.
	Quand le concours commence, écouter le refrain de chaque chanson pour rappeler des préférences. Discussion de quelle chanson va gagner et pourquoi en utilisant le chat mat et/ou l’annonce des résultats (poster le matin après que la vote ferme).

	PRE-LECTURE
	Réviser les mots de vocabulaire des chansons du jour. 


	LECTURE
	Jouer un jeu de Roxxem, faire lyrics-training, ou une autre activité liée aux chansons – cherche le site collaboratif de Manie pour les enseignantes.
Les activités de choiceboard.
Commencer les projets.

	Écouter les chansons du jour base sur le calendrier.

	ÉCRITURE
	
	Écrire une réflexion en utilisant la feuille « response-rating-reflection »

	POST-LECTURE
	
	Voter

Planifier une célébration pout la fin de Manie. Donner les prix pour les tableaux avec la plus de points/parfait ou/et ceux qui ont le moins ou aucun point (les licornes)

	MATERIAUX
	Artist introduction slideshow (provided with playlist)
Song lyrics (provided or search online)
Playlist (Roxxem, Youtube, music streaming service)
Appendix 1: Chat mat
Appendix 2: Response-Rating-Reflection worksheet 
Appendix 3: Choice Board and Project ideas
Un compte Home | Roxxem (libre ou pro)
Un compte https://lyricstraining.com/fr/
Une activité enregistrer du site collaboratif





Plan Quotidien : “épicée” les classes en AVRIL après le concours. La célébration le travaille sur les projets sommatifs.
	POST-LECTURE
	Les projets creatifs :
· Un drame
· Un poème
· Smashdoodle
· Blackout / found poetry
· Music video
· Mashup
· Fashion show
· Song cover
· Lip sync
· Jeu de société
· Quiz numérique 
· Écrit une lettre/note/courriel a une artiste
Il aura plein d’idées partager sur le site collaboratif.

	MATERIAUX
	Artist introduction slideshow (provided with playlist)
Song lyrics (provided or search online)
Playlist (roxxem, youtube, music streaming service)
Appendix 1: Chat mat
Appendix 2: Response-Rating-Reflection worksheet 
Appendix 3: Choice Board and Project ideas






Extension ideas (optional)
· Cross-curricular projects (Il aura plein d’idées partager sur le site collaboratif): 
· Un drame
· Un poème
· Smashdoodle (art)
· Blackout/found poetry (art)
· Music video
· Mashup (musique)
· Fashion show (art)
· Song cover (art)
· Lip sync (musique)
· Jeu de société
· Quiz numérique 
· Écrit une lettre/note/courriel a une artiste
· Recherche le pays d’origine d’une artiste de ta choix (géographie)
· Situe les artistes sur une carte mondiale (géographie)
· Calculer les statistiques (math)
· Faire les prédictions par âge ou pays ou autre (math)
· Faire une recherche des carrières dans l’industrie musique (career connections)

Reflection Activity
Please see the attached PDF for several choices on how you and your learners can reflect upon daily activities.

Global Competencies (optional)
Depending on the activities chosen, any and all global competencies can be actively engaged. Here are some examples:
· Collaboration: group projects, conversations
· Communication: conversations, stating opinions, sending artist a message
· Critical Thinking and Problem Solving: explorations of lyrics, artist background, etc. “How can I get my favourite song to win?”
· Innovation, Creativity, and Entrepreneurship: promote song choice, create a piece of art/dance/song/poster/social media post
· Self- Awareness and Self-Management: investigate song preferences and emotional response to music and its impact on wellness
· Sustainability and Global Citizenship: research history of colonisation by the French, African economics and natural resources
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